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KORKÉP 

DESZK. A helyi civil szervezetek 
hagyományos rendezvényét, a 
Civil Fórumot ma este hat órától 
tartják a faluházban. A 
rendezvényen a település 
intézményeinek vezetői és a civil 
szervezetek képviselői vesznek 
részt. Egyeztetik az éves 
programjaikat, rendezvényeiket, 
illetve megbeszélik a közös 
munkákat. A tárgyalás után 
elkészítik Deszk 2004-es 
programajánlóját, mely a 
www.deszk.hu honlapon is 
olvasható lesz. A fórum végén 
szó esik még arról, hogy a civil 
szervezetek megjelennek majd a 
község honlapján is. 

FORRÁSKÚT. A 
képviselő-testület legutóbbi 
ülésén több helyi rendeletet is 
módosított. A törvényi 
szabályozás miatt hatályon kívül 
helyezték a gépjárműadót. 
Ezentúl a személygépkocsik 
után egységesen 1200 forintot 
kell fizetni száz 
kilogrammonként. A 
tehergépjárművek esetében az 
önsúly és a raksúly felének 
összege száz kilogrammonként, 
míg a motorkerékpároknál 250 
köbcentiméter felett egységesen 
ötezer forint évenként a tarifa. A 
kommunális adóknál 
megszüntették a 
többletingatlanok 
adómentességét. A hetven éven 
felülieknek azonban továbbra is 
adómentesség jár. Az iparűzési 
adónál pedig az idén induló 
vállalkozások 500 ezer forint 
éves bevételig adómentesek. 

SÁNDORFALVA. Az 
önkormányzat szociális 
elhelyezést biztosító bérlakás 
vásárlására 6 millió 300 ezer 
forintot nyert a 
Belügyminisztérium pályázatán. 
A bérlakás 9 millió forintba 
kerül, a hiányzó összeget az 
önkormányzat biztosítja. A 
pályázat elismerését tanúsító 
oklevelet Darázs Sándor 
polgármester (képünkön| vette 
át Budapesten a 
Belügyminisztérium 
államtitkárától, Pál Tibortól. 

MORAHALOM. 
Együttműködést tervez az algyői 
Móra Ferenc Népszínház és a 
mórahalmi amatőr színtársulat. 
Elsőként a Rút kiskacsa nyolc 
telt házas előadása után merült 
fel az együttműködés lehetősége. 
A két település amatőr színészei 
még nem játszottak közös 
darabban. Ezt egyelőre nem is 
tervezik. Viszont 
vendégszereplésekről már több 
szó esett. Legközelebb 
szombaton este hat órától a 
mórahalmi Aranyszöm 
Rendevényházban mutatkoznak 
be az algyőiek. A 
népszínházasok Schiller Ármány 
és szerelem című művét viszik 

ÚJSZENTIVÁN. Meg tavaly év 
végén kezdték el a polgármesteri 
hivatal külső és belső 
karbantartását. A község egyik 
legszebb épületének 
homlokzatát majd harminc éve 
újították fel utoljára. A 
Csongrád Megyei 
Területfejlesztési Tanács 
pályázatán 2 millió 200 ezer 
forintot nyert az újszentiváni 
önkormányzat. Jelenleg az 
épület irodáit, egyéb helyiségeit 
festik. A munkát várhatóan 
másfél, két hét alatt befejezik. A 
homlokzat helyreállítása 
májusban indul és június végére 
készülnek el vele. A felújítás 
ideje alatt a polgármesteri 
hivatalban az ügyfélfogadás 
zavartalan. 

A digitális fényképezőgépek kiszoríthatják a hagyományosakat 

Hódít a film nélküli fotózás 
Az egyik legnagyobb slágercikk 
mostanában a digitális fényké-
pezőgép, amelynek rohamos 
terjedésével a hagyományos fil-
mes fotózás néhány éven belül a 
fotóművészek drága luxusává 
válhat. 

Robbanásszerű fejlődés követ-
kezett be az elmúlt néhány év-
ben a digitális fotózás terén. 
Míg a film nélküli fényképező-
gépek öt-hat éve még méregdrá-
ga vagy profi célokra használha-
tatlan játékszernek számítot-
tak, a folyamatos technikai tö-
kéletesítés eredményeképpen 
látványosan javult a minőség és 
az árak is rohamosan csökken-
tek. Emiatt egyre többen térnek 
át az új technikára. A váltást 
elősegítette az is, hogy a Sulinet 
program keretében is lehet digi-
tális fényképezőgépeket vásárol-
ni. Akadnak olyan olcsóbb típu-
sok is, amelyekhez az adó-visz-
szaigényléssel gyakorlatilag in-
gyen juthat az, aki jogosult a 
kedvezményre. A statisztikák 
beszédesek: idehaza 2001 -ben 
hétezer, 2002-ben több mint 
húszezer digitális fényképezőgé-
pet adtak el, tavaly viszont már 
közel százezer talált gazdára. 
Előnyeik miatt az árversenyben 
is lassan verhetetlenek lesznek 

A CD-n tárolt fotókról könnyűszerrel lehet papírképet is készíteni Fotó: Káinok Csaba 

a digitális gépek. Megtakarítha-
tó a film és az előhívás költsége, 
a rossz felvételek azonnal töröl-
hetők, a legnagyobb teljesítmé-
nyű memóriakártyákra már 
akár ezer felvétel is készíthető, a 
számítógépre letölthető és digi-
tálisan javítható fotók akár ott-
hon is kinyomtathatók, inter-
neten azonnal továbbíthatók. A 
fotóművészek hangsúlyozzák: a 

EZT IS TANULNI KELL! 
A szakemberek szerint annak ellenére őrületes divattá vált a digi-
tális fotózás, hogy a vásárlók nagy része még a legszükségesebb 
alapismeretekkel sem rendelkezik. Sokan azzal sincsenek tisztá-
ban, hogy ezek a gépek film helyett memóriakártyával működnek. 
Pedig a vásárlás előtt ajánlatos alaposan tájékozódni, mert óriási a 
kínálat, és nagyon különböző az egyes típusok tudása, felszerelt-
sége. Az interneten több olyan tesztoldal (például: http://in-
dex.hu/tech/digicam) található, ahol részletes értékelést olvasha-
tunk az egyes gépekről. 

digitális fényképezőgépek eseté-
ben a kontrasztok, árnyalatok 
még ma sem ugyanolyan fino-
mak, mint a hagyományos fil-
mes gépeknél. Ezek a különbsé-
gek azonban a technika fejlődé-
sével mostanra olyan minimá-
lisra csökkentek, hogy az átla-
gos felhasználók számára már 
elhanyagolhatók. 

A Kárász utcai Ofotért szaküz-
letben 49 ezertől 300 ezer forin-
tig öt-hatféle típust kínálnak. Az 
üzletvezető-helyettes szerint az 
ünnepek előtt óriási volt az ér-
deklődés, elsősorban a sulinetes 
gépeket keresték. A szegedi Ofo-
tértban még csak tervezik egy 
olyan berendezés beszerzését, 
amellyel digitális adathordozóról 
profi minőségű papírképeket le-
het készíteni. 3-4 napos határ-
idővel így felvesznek megrende-
léseket, de ezeket a budapesti la-
borukba küldik. Egy 9x13-as pa-

pírkép szinte ugyanannyiba ke-
rül, mint ha filmet hívatnánk 
elő, és arról nagyíttatnánk. A 
szemközi Fuji és a Tisza Lajos 
körúti Profi-Fotó szaküzletben 
már rendelkeznek speciális digi-
tális fotónyomtatóval, így ott jó-
val rövidebb határidővel is tud-
ják teljesíteni a megrendelése-
ket. Miközben ma már a hobbi-
fotósok 85-90 százaléka digitális 
fényképezőgépet vásárol, egyelő-
re még 70 százalék a hagyomá-
nyos eljárással készülő, filmről 
nagyíttatott fényképek aránya. 
Mózes Tamás, a Profi-Fotó társ-
tulajdonosa elmondta: annak ér-
dekében, hogy versenyben tudja-
nak maradni, tavaly tavasszal új 
digitáüs labort állítottak üzem-
be. Azonban olyan gyorsan fejlő-
dik a technológia, hogy ez való-
színűleg soha meg nem térülő 
beruházás lesz. 

H. ZS. 

Álbankost 
keresnek 
Csalás miat t keresik a szegedi 
rendőrök a jászszentlászlói 
Csenki Lajost. A férfi banktiszt-
viselőnek adta ki magát sze-
geden, személyi hitelt ígért ju-
talékért, és voltak, akik bedől-
tek neki. 

MUNKATÁRSUNKTÓL 

A rendőrség azzal gyanúsít egy 
jászszentlászlói férfit, hogy még 
tavaly július 9-én az egyik szege-
di hipermarketben bank képvise-
lőjének adta ki magát, és így több 
millió forint személyi hitel folyó-
sításának ügyintézésére össze-
sen 200 ezer forintot vett át két 
szegedi sértettől. A 42 éves csaló 
természetesen semmit nem inté-
zett el, de a kért „jutalékkal" el-
tűnt. 

A nyomozók megállapították, 
hogy Csenki Lajos két további, 
ehhez hasonló bűncselekményt 
követett el Szegeden. A Szegedi 
Rendőrkapitányság további sér-
tettek jelentkezését várja szemé-
lyesen a kapitányság Párizsi kör-
út 16-22. alatti épületében, vagy 
telefonon a 62/562-400-as szám 
15-64-es vagy a 15-47-es mellé-
kén, vagy a 107-es, 112-es hívó-
számokon. 

Csenki Lajos Rendőrségi fotó 

HÍREK 
SZEMKÖZT 
Ma este negyed 8-kor ismét 
jelentkezik a Telin csatornáján a 
Szemközt, a Városi Televízió 
és a Délmagyarország közös 
műsora. A mai adásban az 
MS-ös autópályával 
kapcsolatos fordulatról 
beszélget Fehér Évával, az M5 
Autópálya Alapítvány új 
titkárával Márok Tamás, a 
műsor szerkesztője és Orfi 
Ferenc, a Délmagyarország 
főszerkesztő-helyettese. 

SZABÓNÉ FEHÉR ÉVA 
AZ ÚJ VÁROSI FŐÉPÍTÉSZ 
Ma iktatják be hivatalába Szeged 
új városi főépítészét, Szabóné 
Fehér Évát. Elődje, Nóvák 
István, mint megírtuk, nyolc év 
után, december 31 -én távozott, 
és a jövőben a polgármester, 
Botka László építészeti 
tanácsadója lesz. 

VÉRADÁSOK ÉS MŰTÉTEK 
Decemberben összesen több 
mint 759 liter vért gyűjtöttek 
a megye véradó állomásai. 
Legtöbben, 275-en a Szegedi 
Fegyház és Börtönben 
segítettek a rászoruló 
betegeken. Az év utolsó 
hónapjában 58 szívműtétet, 
16 érműté te t és 3 
vesetranszplantációt haj to t tak 
végre a megyében. 

ÁTLÉPTETÓ BÉLYEGZŐKET 
TALÁLTAK A HATÁRON 
Hamis magyar át léptető 
bélyegzőket találtak a 
nagylaki átkelőn egy hazafelé 
tar tó román állampolgár 
útlevelében. Meghallgatásakor 
e lmondta: egy barátja vállalta, 
hogy hatszáz euróért beszerezi 
számára a vízumot és így nem 
kell hazautaznia Romániába -
arról viszont e lmondása 
szerint nem tudott , hogy a 
bélyegzőlenyomatok hamisak. 
A férfi ellen a nagylaki 
bűnügyi felderítő szolgálat jár 
el. 

Az elhúzódó botrány és a vizsgaidőszak a késlekedés oka 

Továbbra sincs bölcsészlap 
Valószínűleg márciusban írnak ki pályá-
zatot a Bölcső főszerkesztői tisztségére. A 
szegedi bölcsészek havilapja már november 
óta nem jelenik meg. 

Leghamarabb áprilisban dönthet arról a Sze-
gedi Tudományegyetem Bölcsészettudomá-
nyi Karának Hallgatói Önkormányzata 
(BTK-HÖK), hogy ki legyen az új bölcsészlap 
főszerkesztője, illetve felelős szerkesztője. Az 
erre vonatkozó pályázatot ugyanis leghama-
rabb márciusban írják ki - közölte lapunkkal 

a BTK-HÖK alelnöke. Hertlik Balázs a dön-
téssel kapcsolatos késlekedést azzal indokol-
ta, hogy etikátlan lenne a jelenlegi HÖK man-
dátuma alatt határozni egy olyan kérdésben, 
ami leginkább a következő hallgatói érdek-
képviseletet érinti. Hozzátette, az is hátráltat-
ta a pályázat kiírását, hogy az újság megszű-
nése körüli botrány elhúzódott, és közben be-
köszöntött a vizsgaidőszak, amikor is a hall-
gatók elsősorban a tanulmányaikkal vannak 
elfoglalva, nem a pályázati kiírásokat figyelik. 

Mint lapunkban beszámoltunk róla, no-

vemberben felfüggesztették a Bölcső nevű 
bölcsészlap kiadását, miután kiderült, hogy 
az újság nevét bejegyeztette saját nevére és 
címére az egyetem egy volt hallgatója, így 
ezen a néven tovább nem lehetett a kiad-
ványt megjelentetni. A korábbi szerkesztőség 
tagjai ezután azzal vádolták meg a BTK-HÖK 
vezetőségét, hogy szándékosan ellehetetlení-
tették a lapot, mivel abban olyan cikkek je-
lentek meg, amelyek bírálták a jelenlegi böl-
csész-önkormányzatot . 

T.R. 

A 75 éves szegedi Gizi mami nem beszél vendégei titkairól 

Ötven éve egy helyen fodrászkodik 
Ötven éve ugyanabban a sze-
gedi, Dugonics téri fodrászüz-
letben dolgozik Protity Miklós-
né, vagy ahogy városszerte is-
merik, Gizi mami. A 75 éves 
asszony már húsz éve nyugdíjas, 
de még mindig nem tudja le-
tenni a hajvágó ollót. 

Protity Miklósné két gyermek 
édesanyja volt már, amikor férjé-
vel és fiaival Szegedre költöztek 
és munkát vállalt a Dugonics téri 
fodrászüzletben. Bevallotta, an-
nak idején eszébe sem jutott, 
hogy fodrász lesz, más pályát 
szánt magának. Hogy mit, azt a 
családjának sem árulta el soha. 
A háború viszont közbeszólt, 
nem tudta befejezni tanulmá-
nyait, és mivel édesapja azt sze-
rette volna, hogy valaki a család-
ból vigye tovább szakmáját, meg-
tanulta tőle a fodrászkodás csín-
ját-bínját. 

Az akkori kicsi Gizi pedig any-
nyira megszerette munkáját és 
kollégáit, hogy ötven évvel ké-
sőbb, Gizi mamiként is még 
mindig ugyanott dolgozik, ahol 
pályakezdő volt. Van olyan csa-
lád, ahol már a negyedik generá-

Protity Miklósné ma is aktívan dolgozik Fotó: Miskolczi Róbert 

ciónak készíti a frizurákat, és 
vannak olyan kuncsaftjai is, akik 
orvostanhallgatóként ültek elő-
ször a székébe, most pedig már 
professzorok. 

A 75 éves fodrásznő sok min-
dent megélt, és sok érdekes em-
berrel találkozott munkája so-
rán. Mégsem tudott mesélni 
egyetlen olyan történetet sem, 
ami mai napig emlékezetes len-
ne számára. Vagy inkább nem 

akart, ugyanis neki az az elve, 
hogy vendégeiről másnak soha-
sem beszél. Mint mondta, való-
színűleg pont ezért is szeretik őt 
annyian. Mert szívesen meghall-
gat mindenkit, ha kell, akár ta-
nácsot is ad, de soha nem plety-
kál. Ahogy ő fogalmazott, az 
nem az ő kenyere. Viszont min-
dig jókedvű: húsz éve például 
még az üzlet előtt hógolyózott 
kollégáival. 

A vendégek a mai napig nem 
tudnak tőle olyat kérni, amit ne 
tudna megcsinálni. Olyat vi-
szont igen, amit nem akar. Mint 
mondta, ha egy kislány bejön 
hozzá, hogy például ballagásra 
fesse be feketére a haját, elküldi. 
Mert pontosan tudja, hogy a szü-
lőknek ez nem tetszene, az új 
színt pedig csak az olló tünteti 
majd el. Nagyon szeret viszont 
például kontyokat, berakásokat 
készíteni, és örül annak, hogy 
hosszú idő után ezek ismét di-
vatba jöttek. 

Gizi mami soha nem gondolt 
arra, hogy munkahelyet változ-
tasson. Mint mondta, ez a fod-
rászüzlet amúgy sem egy vándor-
lós bolt, akik oda kerülnek, álta-
lában ott is maradnak, hiszen na-
gyon jó a légkör. Ő például ötven 
év alatt soha nem veszett itt ösz-
sze senkivel. Ezért is lesz nagyon 
szomorú, ha egyszer abba kell 
hagynia a munkát. És hogy ez 
mikor lesz? Azt még Gizi mami 
sem tudja. Abban biztos, hogy ezt 
az évet mindenképpen befejezi, 
aztán meg majd az egészsége 
dönti el, hogyan tovább. 

TÍMÁR KRISZTA 

http://www.deszk.hu

